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رویداد

تحلیل

حرف های علی ضيا روی آنتن برنامه زنده فرمول 
یک در انتقــاد از برخی عملکردهــای دولت دوباره 

جنجال ساز شده است.
البته این نخستين بار نيست که او و بقيه مجریان 
و کارشناســان صداوســيما، دولت و حتی شخص 
رئيس جمهــوری را خطاب قــرار داده و انتقادهای 
ریز و درشــت مطرح می کنند، اما این بار حرف های 
او با واکنش هــای زیادی روبه رو شــده. عده ای در 
شبکه های اجتماعی از این حرف ها استقبال کرده اند 
و عده ای دیگر انتقاد از دولت را یک راه آســان برای 
مطرح شدن اسم افراد اعلام کرده و به این مد جدید 
مجریان صداوســيما انتقــاد کرده اند. خــود او در 
گفت وگو با »شهروند« ظرفيت انتقادپذیری دولت 

را تایيد می کند.
  این که شــما شــخص رئيس جمهوری را 
خطاب قرار می دهيــد و از او انتقاد می کنيد، 
 چقدر به بی خطربودن انتقاد از دولت مربوط 

است؟
من قبلا هم گفته ام که کار ما سياســی نيست، از 
طرفی اعتقاد هم داریم که در شرایط فعلی که دولت 
در فشار است، همه باید با همدلی و همکاری شرایط 
را مدیریت کنيــم، تا بحران بگــذرد، اما به هرحال 
حرف هایی شنيده می شــود و اتفاقاتی می افتد که 
ممکن است مردم احســاس کنند همه در کنار هم 
مشغول تلاش برای بهترکردن اوضاع نيستند و این 
همدلی بين همه مخصوصا بعضی از مسئولان وجود 

ندارد.
  مثلا کدام حرف یا نظــر رئيس جمهوری 
باعث شد که این احساس به شما دست بدهد؟

خب به هرحال آدم ممکن اســت احساس کند که 
باید برخی نکات را یادآوری کنــد، مثلا حرف های 
اخير رئيس جمهــوری در هرمزگان کــه گفته بود 
روزانه فلان قــدر کار می شــود یا این کــه یکی از 
مسئولان در مورد قيمت گوشت می گوید همين که 
هست، خوب است! آیا این ادبيات، ادبيات مسئولانی 

است که خودشان را نوکر مردم می دانند؟
  به هر حال مشــکل در خيلی جاها دیده 
می شــود، اما چرا دولت بيشــتر از خيلی از 
نهادهای مســئول خطاب انتقادهای عوامل 
صداوســيما قرار می گيرد؟ آیــا دليلش این 
نيســت که انتقاد از دولت خيلی راحت تر از 

آنهاست؟
در مــورد این که می گویيــد راحت شــده، باید 
بگویم که من شــخصا برای حرف هایم فشــارهای 
زیــادی کشــيده ام، اما باز ســعی کــردم در کنار 
مردم باشــم و صدای آنهــا را به گوش مســئولان 
برســانم، اما بله، این هم درســت اســت که دولت 
 از خــودش ظرفيت بيشــتری برای انتقاد نشــان 

داده است. 
  آیا در کنار انتقادهــا، کارهای مثبت هم 
دیده می شــود؟ دولت می گوید موفقيت ها 
مانند پيروزی های دیپلماتيک چنان که باید و 
شاید پوشش داده نمی شوند، اما مشکلات به 

راحتی منعکس می شوند.
این طور نيســت. بارهــا از مســئولان مختلف به 
شــخص من گفته شــده که در شــرایط فعلی باید 
هوای دولت را داشــت و نباید در شــرایط بحرانی 
کنونی دولــت را تضعيــف کنيم. مــا برنامه هایی 
هم در حمایــت از اقدامات دولت و حتی شــخص 
رئيس جمهوری ســاخته ایم، اما خــب جو حاکم بر 
شــبکه های اجتماعی به شکلی اســت که انتقاد از 
دولت بيشتر دیده می شــود. مثلا برنامه ای که ما در 
مورد مدرک تحصيلی و وضع علمی رئيس جمهوری 
می ســازیم، چنان که باید و شــاید دیده نمی شود، 
اما انتقادها از دولت به ســرعت وایرال می شود، اما 
من این اطمينان را می دهم کــه اگر جایی از دولت 
انتقاد کــرده ام، به  دليل وابســتگی های جناحی و 
سياســی نبوده اســت، بلکه واقعا دیدن مشکلات 
مردم باعث می شــود یک حرف هایی زده شود، مثلا 
مردم بعد از مدت ها نوســان تا می آینــد به قيمت 
 ۱۰ هزار تومانی دلار عادت کنند، باز همه چيز به هم 

می ریزد.
  قبول دارید که مســئوليت بخش زیادی 
از این مشــکلات برعهده دولت نيست، مثلا 

در مــورد همين قيمــت دلار و تحریم ها آیا 
می توانيد درباره مخالفان FATF حرف بزنيد 

و انتقاد کنيد؟
خود شــما هم در مجموعــه ای کار می کنيد که 
خط قرمزهایی دارد و با وجود این خط قرمزها سعی 
می کنيد به وظيفه  تان عمل کنيــد، در مورد ما نيز 
همين اســت. ما برخی خط قرمزها را پذیرفته ایم و 
با وجود آنها داریم تــلاش می کنيم که صدای مردم 

باشيم. 
  حرف همين اســت که انتقاد از دولت جزو 
خط قرمزهای شما نيســت، اما انتقاد از بقيه 
دســتگاه هایی که اتفاقا مسئوليت هم دارند، 
جزو خط قرمزهای شماست و این آدرس غلط 

به مردم می دهد.
مــن می گویم خدا را شــکر که دولت فضــا را باز 
گذاشــته و بقيه دســتگاه ها هم باید همين کار را 
بکنند، چون درســتش همين اســت. ما به هرحال 
در زمينه دموکراســی یک کشــور جوان هســتيم 
و اميدواریم همان طور که دولــت در مورد انتقادها 
فضای نســبتا بازی ایجــاد کرده، بقيه دســتگاه ها 
هم انتقادپذیریشــان را بــالا ببرند. البتــه باز هم 
تاکيد می کنــم که انتقادهــای مــن از دولت چه 
در زمــان روحانــی و چــه در زمــان احمدی نژاد 
چندان هــم بی هزینه نبــوده و فشــارهای زیادی 
 را به من وارد کرده اســت، فشــارهایی که هنوز هم 

ادامه دارد.

 دولت ظرفیت بیشتری
برای انتقاد نشان داده است

علی ضيا به »شهروند« از صحبت هایش در برنامه فرمول یک گفت

 

زمين خواری از تعاونی های مسکنی که از ابتدا قرار بوده 
مکانی باشد برای ساختن ســقف خانه ای برای عده ای از 
 کارمندان دولتی یا خصوصی، پرتکرار شده است. حالا این 
بار ۱۰۰ نفر از کارکنان وزارت بهداشت طعمه زمين خواری 
در منطقه  غرب تهران شده اند. اعضای یکی از این تعاونی ها 
می گوید در زمينی که متعلق به اعضای این تعاونی است 
پروژه  اوپال احداث شــده  و واحدهای تجاری و اداری این 
مجتمع بزرگ که در شهرک غرب تهران واقع شده حالا 
درحال پيش فروش شدن اســت.     نوشين وزیری که به 
گفته خودش در سال ۷۵ به اســتخدام وزارت بهداشت 
درآمده، به »شــهروند« می گوید: »آن زمان حقوق  من 
تنها ۷۰ هزار تومان بود، اما با کمک همســرم ۳ ميليون 
تومان پس اندازی را که داشتيم به اميد خانه دار شدن به 
تعاونی  پرداختيم. با این پول در آن سال ها می توانستيم 
 یــک واحــد آپارتمــان ۱۰۰ متــری در غــرب تهران 

خریداری کنيم.«
داستان از چه قرار است  

ســال ها پيش و در آن زمان که در منطقه غرب تهران 
ساخت وســاز چندانی انجام نشــده بود، زميني از سوی 
تعاونی مسکن  کارکنان مرکز بهداشت شمال تهران توسط 
۱۰۰ نفر از کارمندان خریداری شــد.  اما ساخت وساز در 
این زمين تا سال ۱۳۹۰ با  مشــکلاتی همراه بود. محمد 

امينــی، مدیرعامل یکی از این تعاونی های مســکن که 
متعلق به کارکنان بخش بهداشت کشور است در  این باره 
می گوید:  »باند زمين خواری در اسفند ۱۳۹۰ با همکاری 
یکی از دفترخانه  ها و برخی از اعضای سابق هيأت مدیره 
 تعاونی که در آن زمان حق امضا نداشــتند با استعلامی 
جعلی زميــن را به باند های زمين خوار مي فروشــند و با 
پيگيری هاي اعضا  پرونده ای تشکيل می شود و کارشناسان 
اداره تعاون جعل امضای اعضای سابق هيأت مدیره را تأیيد 
می کنند و در نتيجه کيفرخواســتی با اتهام  فروش مال 
غيرصادر می شود ولي دادگاه تجدیدنظر عاملان جعل را 
عالم به جعل نمی دانــد.« او با بيان این که ارزش مالی این 
زمين که در مساحتی بالغ بر ۱۳۰ هزار مترمربع در غرب 
تهران است، ۱۳ هزار ميلياردتومان  برآورد می شود، گفت: 
»به طور معمول کلاهبرداری و زمين خواری باندها از خلأ 
قانونی و اطلاع رسانی سوء استفاده می کنند و با  پيش فروش 
و فروش مکمل به  سایر افراد رسيدگی به پرونده شکایت 
را پيچيده تر می کنند و در این پروژه نيز با وجود آن که از 
ابتدا  اســتعلام های جعلی و مدرک سازی صورت گرفته 
پروژه ای تحت نام اوپال احداث شده است که آگهی های 
فروش آن در سطح  شهر و رسانه ها منتشر شده و خریداران 
 واحدها ممکن است ندانند که این مجموعه درگيري هاي 

حقوقی دارد .«

پروژه جنجالی شهرک غرب همچنان حاشيه ساز

پيش فروش غيرقانونی ادامه دارد جرا
ما
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دادستان تهران در پاسخ به ســوالی درباره این که اگر بابک زنجانی بدهی اش را بدهد، مورد عفو قرار 
می گيرد، گفت: »در حکم ایشان آمده که اگر او وجوه را مسترد کند، می تواند مشمول عفو قرار گيرد، لذا 
پرونده بابک زنجانی برای پرداخت وجوه دولت تشکيل شد و ما بارها گفتيم اگر او پول ها را بدهد، می تواند 
مورد عفو قرار گيرد. ما چندین  سال است که حکم را اجرا نکردیم، با این که حکم قطعی است، زیرا »اگر« 
دارد و این قيد »اگر« مهمتر است.« او در ادامه افزود: »امروز نجات جان زنجانی دست خودش است که اموال 
دولت را بدهد. وکلا هم مدعی کمک اند، ولی هنوز کار عملی نشده است. ما قبلا هم مهلت دادیم و باز هم 

مهلت می دهيم، ولی باید توجه کند که بدون پرداخت مال، کمکی به او نمی شود.«

عباس جعفری دولت آبادی:  

نجات جان زنجانی 
دست خودش است 
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و  سنگين  یا  بزرگ  اشيای 
همچنين ظروف شيشه ای ، ظروف 
شکستنی  اشيای  سایر  و  چينی 
و  خوراکی  مواد  حاوی  ظروف  و 
شيميایی  را در قفسه های پایين 

کابينت و کمد قرار دهيد.

از رسانه ها اسم تقابل بانک مرکزی و اسدالله عسگراولادی 
را به دعوای سلطان صادرات و پلیس ارزی گذاشته اند؛ دعوایی 
که هنوز هم با اظهار نظر رئیس بانک مرکزی و عسگراولادی 
علیه همدیگر ادامه دارد اما ماجرا از کجا شــروع شد؟ چند 
وقت پیش اســدالله عســگراولادی که رئیس اتاق بازرگانی 
ایران و چین اســت، در مصاحبه ای با گلایه از سیاست های 
بانک مرکزی و سامانه نیما گفت: »صادرکنندگان در شرایط 
فعلی مشــکلات بســیاری برای صادرات کالا و بازگشت ارز 
حاصل از صادرات دارند و نمی تواننــد ارز حاصل از صادرات 
خود را به ســامانه نیما برگردانند؛ زیرا  طرف خارجی سامانه 
نیما را نمی شناســند. بانک مرکزی دقیقا به صادرکنندگان 
بگوید که سامانه نیما چیست و یک صادرکننده باید چطور 
با آن کار کند، دو ماه اســت که برای  نخســتین بار بعد از ۶۴ 
سال صادرات خود را تعطیل کرده ام.« این حرف ها باعث شد 
که بانک مرکزی اطلاعیه افشــاگرانه ای علیه عسگراولادی 
منتشــر کند. در این اطلاعیه آمده بود: »او تا آبان ماه امسال، 
16.6 میلیون یورو ارز حاصل از صادرات را به چرخه اقتصادی 
کشور وارد نکرده است. برخی آقایان شفاف و صادقانه با مردم 
صحبت نمی کنند و این که تمایلی ندارند در فضای شــفاف 
فعالیت کنند و طی سالیان طولانی در اتاق های بسته حوزه 
تجارت خارجی کشور را قبضه کرده اند و صرفا منافع شخصی 
و گروهی خود را می بینند، بدانند که مردم کاملا آگاه و هوشیار 
هستند و صادقانه به مردم بگویند »نیما« سامانه نظام یکپارچه 
معاملات ارزی موجب می شود کارهای پنهان ما بر ملا شود«. 
در بخش دیگری از این اطلاعیه هم آمده بود: »جای تاســف 
است هر وقت در کشــور در جهت شفافیت اقدامی می شود، 
فشار ها و هجمه های زیادی با بهانه های به ظاهر موجه صورت 
می گیرد. شرایط تحریم نباید موجب بی نظمی و عدم شفافیت 
لازم شود؛ برعکس در زمان تحریم باید نظم، حساب وکتاب 
و شفافیت های سیســتمی قابل کنترل افزایش یابد. سامانه 
نظام یکپارچــه معاملات ارزی )نیمــا( صرفا به منظور ثبت 
شفاف اطلاعات و بازاری است که بدون هیچ گونه محدودیت 
و ســقفی امکان ثبت اطلاعات و قیمت خرید و فروش ارز در 
این سامانه براساس نرخ توافقی بین صادرکننده و واردکننده 
وجود دارد. برخی آقایان شــفاف و صادقانه با مردم صحبت 
نمی کنند و این که تمایلی ندارند در فضای شفاف فعالیت کنند 
و طی سالیان طولانی در اتاق های بسته حوزه تجارت خارجی 
کشور را قبضه کرده اند و صرفا منافع شخصی و گروهی خود را 
می بینند، بدانند که مردم کاملا آگاه و هوشیار هستند. صادقانه 
به مردم بگویند نیما موجب می شود کار های پنهان ما برملا 

شود.«

طبیعی بــود که عســگراولادی در مقابل ایــن اطلاعیه 
افشاگرانه ساکت نماند پس همان طور که پیش بینی می شد، 
او در گفت وگو با یکی از سایت ها گفت: »بنده سه ماه است که 
صادرات را تعطیل کرده ام و از طرفی تنها با یک شــرکتی که 
دارم، بیش از یک میلیون یورو صادرات نداشــته ام که آن  هم 
هنوز سررسیدش نشده است. اینها دروغ می گویند، چه کارش 
کنم؟ بانک مرکزی می خواهد با این حرف ها سربه ســر من 
بگذارد.« او دوباره از خیر حمله به سامانه نیما نگذشت و گفت: 
»ببینید الان وقتی صادرات داریم )صادرات خشکبار( طرف 
خریدار )خارجی( به بنده می گوید یک بانک معرفی کن تا پول 
را واریز کنم. من هم می گویم نیما واریز کنید. خب در مقابل 
طرف خارجی می گوید نیما را نمی توانم واریز کنم. چقدر باید 
بگویم خارجی ها نیما را نمی شناسند. حتی اگر اسمی از نیما 
ببریم، حساب هایمان را می بندند؛ زیرا تحریم هستیم. با این 
شرایط پیش بینی می کنم که صادرات کمتر شود، هر چند 
برای صادرات خشکبار در شرایط فعلی کار بسیار سخت شده 
است و به همین دلیل سه ماه اســت که صادرات خشکبار را 

تعطیل کرده ام.«
همه علیه شفافیت

جدا از این که عســگراولادی در مــورد صادراتش چقدر 
شفافیت داشــته و چقدر تخلف از او ســر زده، دعوای بین 
عسگراولادی و بانک مرکزی بر ســر سامانه نیما یک بحث 
کارشناســی می طلبد. مهدی تقوی، اقتصاددان و اســتاد 
دانشگاه علامه در گفت وگو با »شــهروند« در جواب این که 
بالاخره سامانه نیما خوب اســت یا بد می گوید: »به نظر من 
اســتدلال بانک مرکزی درست اســت. آقای عسگراولادی 
نباید از زیر بار پرداخت مالیات و عوارض صادراتش شانه خالی 
کند و با غوغاکردن علیه سامانه نیما سعی کند این مسائل را 
به حاشیه ببرد.« او ادامه می دهد: »این سامانه باعث شده که 
شفافیت مالی صادر و واردکننده ها بیشتر شود؛ کاری که همه 
کشورهای جهان انجام می دهند و ما باید با دقت بیشتری انجام 
بدهیم چون پای ارز دولتی در میان است و فاصله ارز دولتی 
با ارز موجود در بازار آزاد خیلی زیاد اســت و اگر شــفافیت و 
نظارت نباشد، این اختلاف می تواند فسادهای زیادی به وجود 
بیاورد همان  طور که آورده و اقتصاد ما را گرفتار انواع و اقسام 
مشکلات کرده است.« تقوی ادامه می دهد: »الان سامانه نیما 
یقه بعضی ها را گرفته است و این باعث عصبانیت آنها شده، 
پیشنهاد من این است که آقای عسگراولادی پیشنهاد کنند 
که چه ســازوکاری می تواند شفافیت ایجاد کند و مشکلات 
مد نظر ایشان را هم نداشته باشد نه این که صرفا این سامانه را 

بکوبند و در مقابل شفافیت تا این حد مقاومت نشان بدهند.«

یک کارشناس اقتصادی در گفت وگو با »شهروند«:

سامانه »نيما« یقه بعضی ها را گرفته است
 ابعاد تازه از رویارویی سلطان صادرات با بانک مرکزی

حمایت ستاره های فوتبال از وریا غفوری

ظریف هم می گوید شکایت و دلخوری ندارم

یه
اش

ح

شهروند| اظهارنظر وزیر امورخارجه مبنی بر این که »ما افتخار می کنیم به خاطر 
مردم سوریه، فلسطین و لبنان تحت فشاریم« خیلی زود با واکنش هایی همراه 

بود که در این میان اظهارنظر تند برخی از ستاره های فوتبال مورد توجه 
بیشــتری قرار گرفت. علی کریمی، کاپیتان سابق تیم ملی و سپس 
وریا غفوری، مدافع ملی پوش استقلال روی صفحه اینستاگرام خود 

انتقاداتی را نسبت به این اظهارنظر محمدجواد ظریف مطرح  کردند.
البته غفوری در میکسدزون ورزشگاه آزادی هم روی موضع گیری 
خود تأکید و اعلام کرد از چیزی نمی ترســد. چند روزی گذشت تا 
این کــه 2روز قبل اخباری مبنی بر احضار وریا غفوری به حراســت 

وزارت ورزش به خاطر پســت اینســتاگرامی انتقادی از وزیر 
امورخارجه منتشــر شــد و این اتفاقات بار دیگر 

واکنش بســیاری از اهالی فوتبــال را به 
همراه داشت. این بار بحث فراتر از رنگ ها 
رفــت و خیلی از فوتبالیســت ها حتی 
پرسپولیســی ها هم با قراردادن عکس 
وریا غفوری روی صفحه اینســتاگرام 
خود از او حمایت کردند، حتی علیرضا 
جهانبخش که معمولا وارد این حواشی 

نمی شود و هم اکنون در لیگ برتر انگلیس بازی می کند، چنین اقدامی را انجام داد. 
مهدی رحمتی، سیدجلال حسینی، حسین ماهینی، سردار آزمون و... ازجمله 
چهره هایی بودند که روی صفحه شخصی خود به حمایت از ملی پوش 
استقلال پرداختند. از سوی دیگر خیلی از مردم هم در فضای مجازی 
رویه ستاره های فوتبال را در پیش گرفتند و به احضار وریا غفوری به 
وزارت ورزش واکنش نشان دادند. اما درنهایت روزگذشته سیدعباس 
موسوی، معاون سخنگوی وزارت خارجه نقل قولی از ظریف درباره 
این ماجرا انجام داد تا شاید ماجرا همین جا ختم به خیر شود. او در 
پیامی توییتری آورده است: »از احضار آقای وریا غفوری بی اطلاعم اما 
آقای ظریف نه تنها انتقادپذیر است، بلکه در این ۵ سال بدترین اهانت ها 
و تهمت ها را به  خاطر مردم و راهی که برگزید، تحمل کرد؛ حال 
سخن دو ورزشکار محبوب هرچند تند ایشان را ناراحت 
نمی کند. از ایشــان)ظریف( شــنیده شد هیچ گونه 
شکایت و دلخوری ازکریمی و غفوری  ندارم.« به 
نظر می رسد با این موضع گیری جالب از سوی 
وزیر امورخارجه پرونده تنش هــای روزهای 
اخیر بین اهالی فوتبال و محمدجواد ظریف 

خاتمه پیدا کند. 


